

Referat – bestyrelsesmøde, tirsdag den 2.juni 2026 kl. 17.30 – 21.00  
Forsamlingen, Byens Hus, Stændertorvet, 4000 Roskilde

Deltagere: Nils Boesen, Annette Egetoft, Ane Langager Thomsen, Margit Aaslyng, Henrik Bak Jepsen, Hanne Lund Madsen, Jens Ørum, Jeppe Trolle, Helle Boje, Pernille Funder, Per Stenberg Christensen, Maria Zachø.

1. Godkendelse af dagsorden.

*Mødet er forlænget så der er tid til en grundigere drøftelse af vores vej videre frem. Vi starter med en status på vores fire store indsatsområder, og på vores økonomi, for derefter at vende blikket fremad i forhold til såvel helt overordnet strategisk sigte, udvikling af eksisterende områder, identifikation af eventuelle nye områder, og mulige funding/finansieringskilder.*

Ref.: Godkendt.

2. Godkendelse af referat fra sidste møde (*bilag 260602-1*).

Ref.: Godkendt.

3. Meddelelser (5 minutter)

- Status på frivillig-komsammen den 5.6.

Ref.: Desværre kun 7 tilmeldte, aflyses – der inviteres i stedet til en gå hjem øl inden sommerferien.

- Status på ansøgning om driftsstøtte

Ref.: Annette og Nils orienterede om, at fonden ARKAIA var kontaktet med henblik på muligheden for at søge (generel) driftsstøtte. ARKAIA svarede, at de ikke støtter lokalt forankrede organisationer. Det blev besluttet at søge kontakt til bestyrelsesmedlemmer i ARKAIA med henblik på at blive klogere på, hvad ARKAIA kan støtte – og på det grundlag måske henvende os officielt igen.

4. Status på indsatser og økonomi (40 minutter)

- *Trepartsprojektet, med fokus på midtvejsseminaret holdt den 27.5. (Bilag 260602-2 er rapporten til midtvejsseminaret)*

Ref.: Nils orienterede, at midtvejsseminar var afholdt og projektets rapport blev vel modtaget. Mange deltog i midtvejsseminaret - samarbejdspartnere, men også Novo Nordisk Fonden, Kommunernes Landsforening og lignende organisationer. Stor diskussionslyst og stor opbakning. Aftalt med Novo Nordisk Fonden efter sommer at drøfte, hvornår vi skal præsentere ny ansøgning for fortsættelse af projektet.

- *Roskilde Spiser Grønt, med fokus på styregruppemødet afholdt 22.5.*

Ref.: Helle orienterede, at styregruppemøde har været afholdt, hvor der blev samlet op på alle dele af projektet – vores del, Roskilde Kommunes del og ZBC's del. Styregruppemøde igen i august. Madguider er blevet uddannet og for tiden er der en del events.

- *Energifællesskaber, med fokus på midtvejsevalueringen præsenteret kommunens Klimaråd den 21.5. (Bilag 260602-7)*

Ref.: Henrik orienterede, at projektet havde givet en status i Klimarådet – hvorfra, der var god opbakning til projektets arbejde. I Gadstrup og Gundsølløse er der en begyndende aktivitet om fælles energiløsninger. Henrik har sagt op som projektleder – der laves opslag og Nils opfordrede til at fortælle, hvis man kender mulige kandidater til stillingen. Annette fortalte supplerende, at projektet havde været i kontakt med kommunen om, hvorfor der ikke er stillet krav om brug af overskudsvarme fra Microsoft-datacenteret. Kommunen har svaret, at de ikke kunne stille sådant krav til projektet.

- *Sommerfest, med fokus på konceptet, partnerskaberne og funding-situationen.*

Ref.: Annette orienterede, at forberedelsesarbejdet er godt i gang bl.a. med kontakt til flere (andre), der gerne vil deltage. Der er modtaget tilskudsansøgning fra Klimarådet (45.000), Roskilde Kommune (10.000) og måske vil vi også modtage midler fra Roskilde Kommunes Ungepulje. En erhvervsorganisation vil samme dag arrangere en vinsmagning og har kontaktet os for koordinering.

- *Økonomi, med fokus på vores egenfinansiering/frie midler og begrænsningerne af på samme, jf. bilag 260602-3)*

Ref.: Nils præsenterede den udsendte oversigt og konkluderede, at vi har udfordringer med at finansiere den generelle drift af organisationen. Der skal gøres noget for at skaffe midler til opretholdelse af driften.

## 5. Overordnede strategiske valgmuligheder (20 minutter)

*Vi kan groft sagt vælge en relativ vægtning mellem tre veje, der ikke udelukker hinanden: 1 – at udvikle vores nuværende indsatser "dybere" i Roskilde Kommune, eller starte nye områder op i vores hjemlige "sandkasse". 2 – at søge ud i "bredde", udenfor kommunen, med vægt på opskalering af de nuværende indsatsområder, og 3 – generel vægt på konsolidering versus ekspansion, ikke mindst ift. vores finansieringsbehov og -muligheder. Bilag 260602-4 indeholder en kort rammesætning af og anbefalinger ift de overordnede*

*retninger for forbundets videre udvikling over det næste 1-1,5 år.*

Ref.: Der var en bred drøftelse – og disse nedslag i debatten:

- arbejde videre/ekspandere, hvor vi allerede har kompetencer (trepark, mad, energi)
- ekspandere ud over Roskilde Kommune
- ud af kommunen kan være med strategiske samarbejde – organisk i vores nabo-miljøer/kommuner
- helt nye områder KUN hvis de "ankommer" med ildsjæl/ildsjæle på området
- link'e os på større (nationale) dagsordener inden for "vores" kompetenceområder
- flere "one-linere" i rekrutteringen, hægtet op på vores kompetenceområder, herunder vores "adelsmærke": Samskabelse - OG nationale dagsordener
- bruge sommerfesten BÅDE til at præsentere vores projekter OG til at rekruttere
- udnytte at vi er lidt i "overskud" pt. med både en arbejdende bestyrelse og en sekretariatsleder ansat
- bruge sommerfesten til at præsentere vores mærkesager – gøre det kendt, hvad vi alle kan gøre for den grønne omstilling
- forskel på, hvad der rekrutterer "videns-medlemmer" og hvad der rekrutterer "praktik-medlemmer"
- vi skal både skaffe flere penge (til drift) OG mere organisation (frivillige) – og begge dele haster

Nils konkludere på drøftelsen: at vi skal have en medlemsstrategi, at vi skal fortsætte, hvor vi er, at vi skal arbejde på at komme ud over Roskilde – og at huske, at SAMSKABELSE er vores adelsmærke.

#### 6. Spisning af indkøbt mad (30 minutter)

Ref.: Maria havde lavet dejlig mad til os – der supplerede de lækre "haps'ere" vores nydannede madguider serverede for os.

#### 7. Retning fremad – brainstorm (60 minutter)

*Bilag 260602-5 er en skitse på et muligt projekt til Velux-fonden. Bilag 260602-6 (a og b) indeholder den ansøgning, vi netop har sendt til Dansk Folkeoplysnings Samråd i samarbejde med Skovgro. Der henvises også til oplæg fremsendt til sidste bestyrelsesmøde.*

Ref.: Nils indledte med at liste en række fonde med fokus på emner, hvor vi kan spille ind og realistisk komme i betragtning. Og han opsummerede frister for ansøgninger til disse.

Nils supplerede med en gennemgang af den skitse til et muligt projekt til Velux-fonden, der var udsendt til mødet og søgte accept af, at sekretariatet kan arbejde videre med ansøgningen.

Debatten var herefter noget spredt og handlede om flere ting – samtidigt:

Fond-ansøgninger: Søge, hvor det kaster overhead af sig, overveje Interreg-projekter (deltagere fra flere lande)

Skitsen til VELUX-projekt: Bekymring for, om vi har kræfter til at kaste os over nyt, når vi har behov for konsolidering. Bekymring for, om vi her søger at løse et behov, der allerede er "overopfyldt". Et arbejdet videre med det, vi i forvejen kan: GUIDER (Trepark, Mad) – og samskabelse.

Fokus på folkeoplysningsdelen: Med start i Grøn Sommerfest – fokus på de lette handlinger mod mere bæredygtighed, formidling med a-ha-oplevelser, vise i hvilken ramme, udviklingen kan sættes ind i

Andet: Det blev nævnt, at ved nogle fonds-ansøgninger skal man (som forudsætning) have en kommune "i hånden" for at komme i betragtning. GRASP-festivalen kan være et sted, hvor vi kan komme ud med det vi er og kan – Margit taler med en af arrangørerne.

På den – spredte – drøftelse konkluderede Nils:

- Sekretariatet arbejder videre med den skitse til projekt, Nils havde fremsendt til mødet
- Annette og Pernille skriver på en konkretisering af tanker om, hvordan vi kommer ud med vores budskaber, bliver flere, hvilken aktivitet, det kræver – og hvordan vi samtidigt derigennem kan hente penge til driften
- Kigger på det netop offentliggjorte regeringsgrundlag og ser, om der heri er noget, der særligt taler til os.
- Sekretariat og bestyrelsesledelsen vender tilbage til bestyrelsen per mail m.v. betids inden der evt. sendes ansøgninger ultimo august/primus september.

8. Opsamling og konklusioner (20 minutter)

*Herunder drøftelse af punkter til næste BM, hvor det også foreslås at vi drøfter vores medlemsbase og behov/muligheder for at udvikle samme.*

Ref.: Der blev her blot nævnt, at frivillige-strategi er et væsentligt emne at få drøftet i bestyrelsen (men ikke nødvendigvis på førstkommande bestyrelsesmøde).

9. Datoer for næste bestyrelsesmøder og generalforsamlinger:

Bestyrelsesmøder frem til næste generalforsamling (forslag):

Torsdag den 27. august 2026 kl. 18.30-21

Torsdag den 26. november 2026 kl. 16.30-18.30, efterfulgt af middag

Onsdag den 10. februar 2027 kl. 18.30-21 (tbc)

Generalforsamling – 17. marts 2027 (tbc)

Ref.: Taget til efterretning.

10. Evt. -

Ref.: Intet.

Referent: Per Stenberg Christensen